



وصف المساق

يتضمن هذا المساق الأسس النظرية والعملية لإدارة المحافظ الاستثمارية في النظام المالي المعاصر، وكيفية إدارة المحافظ الاستثمارية ملتزمة بأحكام الشريعة الإسلامية مع المقارنة لمكونات المحفظة الاستثمارية في النظام الاقتصادي الإسلامي والنظام الاقتصادي الوضعي ، والإطلاع على لوائح تنفيذية لهيئة السوق المالي التي تنظم عملها .

أهداف المساق

1. التعرف على مفهوم المحافظ الاستثمارية.
2. فهم كيفية إدارة المحافظ في النظام المالي المعاصر
3. فهم كيفية إدارة المحافظ في النظام الإسلامي
4. استيعاب الفروق الأساسية بين المحافظ الاستثمارية في النظام الاقتصادي الإسلامي والنظام الاقتصادي الوضعي.

مخرجات التعلم :

A -المعرفة

- 1 - المعرفة بالمفاهيم : المتمثلة بالمحفظة الاستثمارية وصناديق الإستثمار والصكوك
- 2 - المعرفة بالنظريات والمبادئ : توزيع المخاطر الاستثمارية التمويلية
- 3 - المعرفة بالإجراءات : يخفض مخاطر المحافظ الاستثمارية

B -المهارات الإدراكية

- 1 - تطبيق المبادئ
- 2 - التحليل الفكري الناقد
- 3 - الإبداع وحل المشكلات

C -مهارات التعامل مع الآخرين وتحمل المسؤولية

- 1 - تحمل مسؤولية التعلم والتطوير الذاتي والمهني
- 2 - العمل بفعالية في مجموعات وممارسة القيادة في الوقت المناسب
- 3 - التصرف بمسؤولية في العلاقات الشخصية والمهنية
- 4 - الالتزام بالقيم الأخلاقية

D -مهارات الاتصال وتقنية المعلومات والمهارات العددية

- 1 - الاتصال بفاعلية شفويا وكتابيا
- 2 - استخدام تقنية الاتصال والمعلومات
- 3 - استخدام الأساليب الحسابية والإحصائية

E - المهارات الحركية والنفسية

- 1 - القدرة على التعبير اللغوي وتعلم فن الخطابة والكتابة الرسمية
- 2 - تطوير أساليب تطبيق العلم المستفاد باستخدام التكنولوجيا.

هيكل المقرر :

الأسبوع	الساعة المعتمدة	نتائج التعلم	المواضيع	إجراءات التعلم	طرق التعليم
الأول	3	- المعرفة بالمفاهيم	- المقومات الأساسية للاستثمار - أنواع القرارات الاستثمارية - مؤشرات الأسواق المالية	- الأسلوب المباشر	- طريقة المحاضرة
الثاني	3	- المعرفة بالمفاهيم - استخدام الأساليب الحسابية والإحصائية	- طرق قياس عائد ومخاطر المحفظة الاستثمارية	- حلول حسابية	- الشرح
الثالث	3	- المعرفة بالإجراءات	- تعريف المحفظة الاستثمارية - مكونات المحفظة الاستثمارية التقليدية	- الأسلوب المباشر	- طريقة المحاضرة
الرابع	3	- المعرفة بالنظريات والمبادئ	- مشروعية المحافظ الاستثمارية	الأسلوب المباشر وغير المباشر	- طريقة الإلقاء - طريقة المناقشة
الخامس	3	- المعرفة بالنظريات والمبادئ - تطبيق المبادئ	- الفرق بين المحافظ الاستثمارية وصناديق الاستثمار (شركات الاستثمار) أنواع صناديق الاستثمار	- أسلوب الحوار	- طريقة المحاضرة
السادس	3	- المعرفة بالنظريات والمبادئ - تطبيق المبادئ	- الهيكل التنظيمي لصناديق الاستثمار - مزايا صناديق الاستثمار	- الأسلوب المباشر	- طريقة المحاضرة
السابع	3	- تطبيق المبادئ	- مبادئ تنويع الأوراق المالية	- الأسلوب المباشر	- طريقة الحوار
الثامن	3	- المعرفة بالنظريات والمبادئ - التحليل الفكري الناقد - استخدام الأساليب الحسابية والإحصائية	- أنماط السياسات المتبعة في إدارة المحافظ الاستثمارية - أسس قياس أداء مدير المحفظة الاستثمارية	- أسلوب حل الأسئلة	- طريقة المحاضرة
التاسع	3	- المعرفة بالنظريات والمبادئ	- نظرية تسعير الأصول الرأسمالية (CAPM) - مفهوم المحفظة الاستثمارية المثلى	- الشرح المباشر وحل الأسئلة	- طريقة المحاضرة
العاشر	3	- التحليل الفكري الناقد	- الإطلاع على لائحة تنظيم المحافظ الاستثمارية الإسلامية هيئة السوق المالي الكويتي "الكتاب 13"	تحليل محتوى	العصف الذهني
حادي عشر	3	- التحليل الفكري الناقد	- الإطلاع على لائحة تنظيم المحافظ الاستثمارية الإسلامية هيئة السوق المالي الكويتي "الكتاب 13"	تحليل محتوى	العصف الذهني
ثاني عشر	3	- التحليل الفكري الناقد	- الإطلاع على لائحة تنظيم المحافظ الاستثمارية الإسلامية هيئة السوق المالي الكويتي "الكتاب 13"	تحليل محتوى	العصف الذهني
ثالث عشر	3	- المعرفة بالنظريات والمبادئ - تطبيق المبادئ	- زكاة المحفظة المالية	مسائل حسابية	- طريقة المحاضرة - طريقة المناقشة

			-استخدام الأساليب الحسابية والإحصائية		
--	--	--	--	--	--

المراجع

الكتاب المقرر الرئيس

إدارة المحافظ الاستثمارية الحديثة، د. غازي فلاح المومني، دار المناهج. 2016

إدارة المحافظ الاستثمارية، دريد كامل آل شبيب، دار المسيرة، 2015

المقررات المساندة

اللائحة التنفيذية لهيئة الأوراق المالية الكويتية : الاستثمارات الجماعية الكتاب الثالث عشر .

طرق التعليم :

الطرق	العلامة	التاريخ
الامتحان الأول	20	
الامتحان الثاني	20	
علامة المشاركة	10	
Quiz		
الامتحان النهائي	50	



Zarqa University

Faculty of Economics and Administrative Sciences

Department of Islamic banks

Course Name: Islamic Investment Portfolio Management

Prerequisite: 0408253

Name Teacher:

Course Number: 0408358

Office hours:

Hall Number:

Course Description

This course includes theoretical and practical foundations for the management of investment portfolios in the modern financial system, and how committed portfolio management provisions of Islamic law with the comparison of the components of the investment portfolio in the Islamic economic system and the economic system positive.

Course Objectives

- 1-Understanding the Concept of investment portfolios.
- 2-Understanding how portfolio management in the modern financial system
- 3-Understanding how portfolio management in the Islamic system
- 4-Understand the basic differences between investment portfolios in the Islamic economic system and the economic system positive.

Education outcomes:

A- knowledge:

1. knowledge of concepts
2. cognitive theories and principles
3. cognitive procedures

B - cognitive skills:

1. The application of the principles
2. intellectual critical analysis
3. creative problem solving

C- interpersonal skills and responsibility:

1. take responsibility for self-learning and professional development: in turn, believes the actor in the success of the work.
2. to act responsibly in the personal and professional relationships: initiates towards the completion of any faltering labor, on the grounds that it is part of the team.
3. Commitment to high moral values on the overall level of personal he respected the opinions of others, and accommodates the importance of intellectual pluralism.



D- IT and numerical skills, communication skills:

1. communicate effectively orally and in writing: unable to break the barrier of shame, to deliver his point of view in front of officers, directors and colleagues
2. The use of information and communication technology: awareness of the importance of time and how to organize his time under the pressure of work.
3. communicate effectively: to justify the need for others to follow who tells business rules.

E- motor and mental skills:

1. The ability to linguistic expression and learn the art of public speaking and formal writing.
2. develop modern methods in accomplishing his knowledge by using technology.

The timetable for a decision

the week	The number of hours	Education outcomes	the subjects	Teaching style	teaching methods
first	3	A1 A2 A3	The basic components of investment The types of investment decisions	Public discussions	Creative thinking to attract students towards specialization
Second	3	A1 A2 C1	Methods of measurement of return and risk of the investment portfolio	Review of the previous lecture and then explain the current lecture	Prior preparation of the student
Third	3	A1 A2 B1 D1	Investment portfolio definition Traditional portfolio components	Will be held and at least one exam during the unexpectedly	
fourth	3	A1 A2 E1	The legality of the investment portfolios		
Fifth	3	A1	The difference		

		A2 B1 D3	between investment portfolios and investment funds (investment companies) The types of investment funds		
Sixth	3	A1 B1 C2 D2	The organizational structure of investment funds Advantages of investment funds		
Seventh	3	A1 B1 D2	The principles of diversification of securities		
Eighth	3	A1 B1 C1	Policies in portfolio management styles The foundations of measuring the performance of the investment portfolio manager		
IX	3	A1 C2 C3 E2	Capital Asset Pricing Theory ((CAPM The concept of - optimal investment portfolio		

tenth	3	A1 B1 C2 E1	Build a portfolio optimum Predict the risk of the portfolio with a beta coefficient		
eleven	3	A1 B1 C1	Alarepettraj theory (APT)		
twelfth	3	A1 B1 C1 E2	Policies in portfolio management styles The foundations of measuring the performance of the investment portfolio manager		
thirteen	3	A1 B1 C1 E2	Zakat portfolio		

The main reference:

- 1- Management of modern investment portfolios, d. Ghazi Falah Al-Momani, Curriculum House. 2016.
- 2- Investment Portfolio Management, Duraid Kamel Al Shabib, Dar Al Masirah, 2015

Assessment methods:

the exam	The mark	Exam date
The first exam	20	
The second exam	20	
Post mark	10	
Quiz		
final exam	50	

